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Versió document: esmenat arrel de l’error detectat a la COMISSIÓ D’ESTUDI PER 

DETERMINAR LA FORMA DE GESTIÓ DEL SERVEI D’ABASTAMENT D’AIGUA POTABLE 

AL MUNICIPI DE PALAU-SOLITÀ I PLEGAMANS de  divendres 20 de maig.  

Esmena en relació a la pregunta núm. 4 (pàgina 11) 

25/05/2022 

 

ACTA DE LA SESSIÓ INFORMATIVA DE 

PRESENTACIÓ I DEBAT DEL PROCÉS 

PARTICIPATIU SOBRE LA GESTIÓ DE L’AIGUA A 

PALAU-SOLITÀ I PLEGAMANS 

Dimarts 10 de maig, a les 19.00 h, a l’Auditori de la Masia de Can Cortès, Camí Reial, 142. 

Benvinguda i presentació del procés participatiu 

A càrrec d’Oriol Lozano, Alcalde Palau-solità i Plegamans, i Sergi Plaza, Regidor 

d'Economia, Serveis Municipals, Innovació i Eficiència Energètica. 

Moderador: Albert Solà, Gerent del Consorci d’aigües Besòs Tordera 

Beneficis i inconvenients de la gestió directa i la gestió indirecta del servei d’Aigua 

A càrrec de Leonard Carcolé; Soci fundador i conseller delegat de CAPIOL, 

Infrastructure&Asset Management SL, especialitzada en consultoria de serveis públics 

L’experiència de Terrassa 

A càrrec d’Anna Crispi Sucarrats; Directora del Servei de Medi ambient de l'Àrea 

d'Urbanisme i Sostenibilitat de l'Ajuntament de Terrassa.  

Torn obert de preguntes 

Cloenda i agraïments 
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Benvinguda i presentació del procés participatiu 

Oriol Lozano, Alcalde de Palau-solità i Plegamans dona la benvinguda i fa la presentació del 

procés participatiu, agraint i presentant els ponents de la sessió. Expressa que en el pacte de govern 

que van signar van establir que treballarien per recuperar la gestió directa de l’aigua. Tot i això 

els veïns i veïnes de Palau-solità i Plegamans podran decidir si volen continuar amb el model 

actual o canviar al model de gestió directa. 

Sergi Plaza, Regidor d'Economia, Serveis Municipals, Innovació i Eficiència Energètica agraeix 

també la presencia dels veïns i veïnes. Dona inici al procés participatiu, que inclou aquest acte 

per presentar i debatre sobre les diferents formes de gestió. 

Tot el procés que han fet com a representants polítics a través d’una comissió d’estudi, que va 

començar el mes de febrer, acaba donant veu a la ciutadania per poder elegir la forma de gestió 

de l’aigua al municipi. 

Els últims 20 anys la gestió de l’aigua ha sigut a través de la concessió del servei a l’empresa 

CASSA, que acaba al juny de 2022. Per això es va signar un pacte de govern on es comprometien 

a fer un estudi de viabilitat per decidir quin és el millor model pel municipi. 

Al web participa.palauplegamans.cat hi ha tota la informació necessària perquè tothom es pugui 

informar amb detall de les característiques de cada forma de gestió. 

Per conformar la taula de la sessió s’ha intentat aconseguir la participació d’un actor del món de 

la gestió indirecta però després de picar bastantes portes no s’ha aconseguit que ningú hi vulgui 

participar. 

Albert Solà, Gerent del Consorci d’aigües Besòs Tordera, felicita la iniciativa d’obrir el debat a 

la ciutadania. Primer fa una petita introducció sobre l’abastament d’aigua potable, un servei que 

els municipis han de prestar obligatòriament. La Llei de contractes del Sector públic, de novembre 

de 2017, així com altres marcs normatius, permeten diferents models de gestió com la concessió 

o les diferents formes de gestió directa. 

 

Beneficis i inconvenients de la gestió directa i la gestió indirecta 

del servei d’Aigua. Leonard Carcolé; Soci fundador i conseller delegat de CAPIOL, 

Infrastructure&Asset Management SL, especialitzada en consultoria de serveis públics Leonard 

Carcolé  

Més que parlar d’inconvenients podem parlar de característiques diferents de les dues formes de 

gestió. En la seva carrera professional ha treballat tant en la gestió pública com privada de l’aigua 

i, per tant, té un gran coneixement dels dos sectors. Les dues grans formes de gestió del servei: 

Directes: Són aquelles prestades des de la pròpia administració. La titularitat i la responsabilitat 

de la prestació del servei és de l’administració local. Les formes directes no personificades 

preveuen que el servei es gestioni des de l’Ajuntament i les personificades a través d’un ens de 

file://///192.168.0.13/scan/Mi%20unidad/Entorna3/00_Projectes%202022/21_Palau_Aigua/01_Projecte_Palau_Aigua/04_Sessió%20informativa/participa.palauplegamans.cat
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dret públic, EPEL, societat mercantil o organisme autònom, figures amb personalitat jurídica 

pròpia però de dret públic. 

Indirectes: L’ajuntament contracta un gestor privat perquè porti el servei. És la Situació actual a 

l’Ajuntament de Palau-solità i Plegamans. 

Si sortim al carrer i preguntem a la gent què vol del servei d’aigua ens trobem que normalment 

els hi és igual que el gestor sigui públic o privat, només en aquells casos on ja tenen un 

posicionament ideològic establert. Principalment la gent vol qualitat sanitària, continuïtat del 

servei i menor preu possible. La qüestió econòmica és molt rellevant. 

L’ajuntament és qui decideix qui presta el servei, per compte dels abonats. Actualment 

l’Ajuntament de Palau-solità i Plegamans es troba en un procés de reflexió. S’ha creat una 

Comissió d’estudi per prendre la decisió de com es farà la prestació del servei en la propera etapa. 

A més, ha engegat un procés participatiu perquè la població es pugui expressar. 

Quan en canvi parlem amb gent amb un posicionament ideològic ens trobem 2 grups: 

 Els qui estan a favor de la gestió directa diuen que la prestació directa no està regida per 

l’ànim de lucre i, per tant, no té l’objectiu d’obtenir un benefici que es carrega a les tarifes 

i que paga l’abonat (té una incidència en el preu). 

 Els qui són favorables a la gestió indirecta, en canvi, diuen que els grups empresarials 

que gestionen molts municipis poden gaudir d’economies d’escala que permeten reduir 

costos i són capaços d’oferir una tarifa competitiva en preu, encara que hi posin un 

benefici. 

Les dues afirmacions són parcials, no són veritats absolutes. 

Que la gestió directa no té ànim de lucre és cert però això no vol dir que les tarifes no hagin de 

tenir un excedent pressupostari. S’ha de tenir un excedent pressupostari per poder donar cabuda 

a les obligacions d’inversió, ja que és un servei que necessita inversions recurrents. Tot i això 

aquest excedent continua sent inferior que el benefici industrial que es posa un prestador indirecte. 

Sobre la gestió indirecta, en la majoria d’estudis de tarifes de concessionaris, quan s’analitzen els 

costos es pot veure que són molt poc flexibles a les economies d’escala. Per exemple, a un 

municipi com Palau-solità i Plegamans el cost més alt del servei és la compra d’aigua, a ATLL, 

que té unes tarifes úniques i no distingeix si el prestador és directe o indirecte. 

Per exemple, en el cas de les tarifes elèctriques, una empresa d’un grup empresarial gran que té 

molts municipis, per volum de compra podria negociar amb la companyia elèctrica unes tarifes 

més baixes. En canvi, en els estudis de tarifes trobem les tarifes de mercat. Si tenen millors preus 

no els donen a benefici de la tarifa del municipi, el benefici se’l queda l’empresa. 

Per altra banda s’observa que els grups empresarials que subcontracten part de les seves activitats 

(analítiques, conservació i manteniment, etc.) ho fan a empreses subsidiàries del seu mateix grup 

empresarial, a preus que no són competitius de mercat, o no són més barats que els que es poden 

aconseguir licitant a mercat. 
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Per la seva banda, la gestió directa també subcontracta però ho fa amb publicitat i concurrència 

pública i, per tant, el prestador públic també aconsegueix preus de mercat. 

Hi ha estudis de l’economia dels serveis públics que arriben a la conclusió que el procés de 

privatització no porta a una diferenciació a la baixa dels preus. Per tant, no per la diferenciació de 

la forma de gestió s’obtenen millors economies, no deixant de ser cert sempre que la gestió directa 

no està regida per l’ànim de lucre. 

Hi ha altres aspectes que són totalment exigibles en un servei, criteris no econòmics, com les 

mesures socials, mediambientals o sinèrgies amb altres serveis municipals. En aquests 

aspectes la prestació directa presenta determinats avantatges en comparació a la indirecta, ja que 

en aquest cas quan s’imposen mesures socials a un concessionari, com pot ser una tarifa 

bonificada per un col·lectiu concret, aquest es planteja com recuperar els ingressos que deixarà 

de tenir, augmentant la tarifa a la resta d’abonats o a partir d’una subvenció de l’Ajuntament. 

Amb un prestador directe aquest tipus de mesures s’implanten amb immediatesa i no es planteja 

com recuperar els ingressos que es deixaran de tenir. 

Un altre aspecte rellevant és la decisió sobre les inversions. La darrera Llei de contractes del 

sector públic de novembre de 2017 deixa molt clar per primera vegada que quan es licita una 

prestació indirecta en règim de concessió, el Plec de condicions ha de fixar amb precisió totes les 

inversions que el concessionari farà durant tota la durada del contracte. Això vol dir que les 

inversions imprevistes no es poden incloure en aquest contracte, sinó que s’han de fer 

modificacions contractuals. Si tampoc es pot fer modificació, l’Ajuntament haurà de licitar 

aquestes noves inversions de forma directa al marge del prestador del servei, a càrrec de 

pressupost municipal i amb un 21% d’IVA. 

En canvi si el prestador del servei és directe, aquestes noves inversions se li encarreguen 

mitjançant l’encomana de gestió al prestador directe, s’inclouen amb el seu impacte tarifari, no hi 

ha l’efecte de l’IVA ni l’efecte sobre el pressupost municipal. 

Pel que fa a la gestió dels recursos humans, en canvi, la gestió indirecta pot presentar certs 

avantatges. En l’esfera pública, la gestió dels RRHH està regida per unes normes de contractació, 

que estan previstes a la llei, mentre que amb un prestador indirecte la contractació laboral es 

regeix per la normativa laboral i res més. 

La comissió d’estudi actualment està realitzant la memòria de formes de gestió. Quan un 

ajuntament es planteja la possibilitat de passar a gestió directa la llei obliga a constituir una 

comissió d’estudi que redactarà una memòria justificativa de formes de gestió que s’haurà de regir 

pels principis de sostenibilitat i eficiència, i haurà de demostrar que la forma aconsellada de gestió 

és la més sostenible i eficient. 

La memòria de formes de gestió de Palau-solità i Plegamans analitza els aspectes als que s’ha 

anat fent esment a la intervenció, amb un codi semafòric, on el verd representa quan la forma de 

gestió directa o indirecta davant d’aquell criteri presenta tots els avantatges. Hi ha un conjunt de 

16 criteris en els que el major nombre de colors verd els recull la gestió directa. 
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En quan a l’eficiència, a l’estudi s’estableix, sota la premissa de la igualtat de nivell de servei, 

que aquella forma de gestió que sigui capaç de prestar el servei amb una tarifa més baixa demostra 

ser més eficient. La gestió directa presenta major eficiència com a conclusió de l’estudi 

Per últim fa esment dels riscos de les formes de gestió. En la forma de gestió directa, una vegada 

constituït l’ens de gestió se l’ha de fiscalitzar, el titular és l’ajuntament. L’ens ha de gestionar el 

servei. En la forma de gestió indirecta, el major risc és la transparència. Els ajuntaments durant 

molts anys s’han desentès del seu servei quan hi havia un concessionari i el concessionari s’ha 

cregut que el servei és seu i dona les mínimes explicacions a l’Ajuntament. 

Albert Solà fa la reflexió sobre el rebut de l’aigua, que serà similar escullin la forma de gestió que 

escullin els veïns i veïnes. S’ha de tenir present que dins del rebut de l’aigua hi ha molts altres 

components com els cànons de l’Agència Catalana de l’Aigua, taxes de clavegueram, etc., tota 

una sèrie de components que hi seran independentment del model de gestió que es triï. 

 

L’experiència de Terrassa. A càrrec d’Anna Crispi Sucarrats; Directora del Servei 

de Medi ambient de l'Àrea d'Urbanisme i Sostenibilitat de l'Ajuntament de Terrassa 

Amb el suport d’una presentació power point, Anna Crispi explica l’experiència local de Terrassa 

en el procés de remunicipalització de l’aigua. 

Dades del servei d’abastament d’aigua a Terrassa 

 Població: 224.000 habitants 

 Consum total:13 Hm3/any 

 Dotació domèstica: 100 litres/habitant i dia 

 Cost servei: 15 M€/any 

 TMP: 1,4 €/m3 

 Inversions anuals: 3M€ 

Cronologia del servei de gestió de l’aigua 

 1934: concessió demanial a l’Ajuntament de Terrassa de 4.000 m3/dia d’aigua del 

Llobregat 

 1941: concessió per l'abastament d’aigua a Mina Pública d’Aigües de Terrassa, per 75 

anys. Inclou abastament i renovació de la xarxa, molt deteriorada. 

 Avui: la concessió, recollida el 2008 en resolució de l’ACA, permet captar 56.000 m3/dia 

per l’abastament de Terrassa, Matadepera, Ullastrell i Viladecavalls 

 2016: finalització de la concessió. EL 2014 es comença a treballar per acabar amb la 

concessió. 
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 2018: el 10 de desembre finalització la darrera pròrroga forçosa del concessionari i inici 

del servei públic amb Taigua. 

Terrassa té fonts pròpies, pous i mines ubicats al mateix municipi, que representen el 9% de 

l’abastament total d’aigua. La resta es compra a ATLL o ve del Llobregat 

Procés de canvi de la forma de gestió 

Aquest procés coincideix amb la finalització de la concessió, com en el cas de Palau-solità i 

Plegamans. Per tal de finalitzar la concessió calen uns passos previs: 

 Reversió béns: tema molt controvertit amb el concessionari. Finalment el tribunal ha 

donat la raó a l’Ajuntament de Terrassa. 

 Pròrroga forçosa 

 Liquidació concessió: a causa de tots els litigis que han tingut fins ara no han pogut 

treballar-ho. 

Passos que van seguir per a la remunicipalització i abans de començar l’expedient: 

 Definir objectius: quin model de gestió es volia més enllà de si era una gestió directa o 

indirecta. 

 Projecte de servei. 

 Anàlisi de models: legalment s’ha de demostrar quina és la forma de gestió més sostenible 

econòmicament. 

 Informe Interventor: important el paper de l’interventor municipal . 

 Constitució Terrassa Cicle de l’aigua, EPEL (Taigua): en aquell moment la forma EPEL 

era la més idònia, però després hi ha hagut canvis normatius. 

 Preparació del nou servei 
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L’expedient de canvi de la forma de gestió 

A Terrassa hi havia la Taula de l’aigua, una entitat ciutadana, que no venia de l’Ajuntament. 

Coneixedors que finalitzava la concessió van fer un treball molt important a nivell de ciutadania 

de demanar que hi hagués el debat de formes de gestió i apostant per l’aigua pública. 

Hi va haver fins i tot una manifestació a favor de la gestió directa i es van organitzar uns debats 

(Parlem de l’Aigua), per posar sobre la taula les diferents opcions (també els va costar trobar 

actors de la part privada). 

Fase 1.  

 Acord d’inici d’expedient 

 Comissió d’estudi tècnico-política: es defineix el projecte i la memòria del servei 

 Definició dels objectius i del projecte de servei 

 Anàlisi dels diferents models (a través d’una consultoria). S’acaba escollint l’EPEL 

Fase 2.  

 Redacció de la Memòria del Servei 

 Reglament d’abastament 

 Preparació ord. Fiscal - Taxa 

 Estatuts (EPEL) 

 Participació i grups 

Fase 3.  

 Aprovació inicial de la Memòria + documents 

 Informe de l’interventor i el secretari 

 Exposició pública 

 Audiència als interessats 

Fase 4. El 22 de març de 2018 

 Aprovació definitiva i informe d’al·legacions 

 Aprovació de documents, Modificació del Reglament, redacció dels Estatuts de la nova 

empresa. 

Destaca la gran importància de la coordinació entre serveis per fer-ho possible. A més del servei 

de Medi Ambient també hi van treballar Serveis Jurídics, Serveis econòmics, Gestió tributària, 

RRHH, Servei de contractació, Servei tecnologia, Intervenció i Secretaria. Es va crear un equip 

transversal. 

Traspàs i preparació del nou servei 

Un cop creada la nova empresa van tenir moltes dificultats amb la transferència d’informació, ja 

que s’havia delegat totalment el servei al concessionari, després de 75 anys. Ni que haguessin 

hagut de fer una nova licitació haguessin necessitat tota la informació, per a la redacció dels plecs, 

personal a subrogar, instal·lacions del sistema, etc. Per exemple, fins última hora no sabien quin 
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personal es subrogava. Van anar a visitar l’experiència de Valladolid, municipi gran, i que anaven 

més avançats en el procés. 

Es va fer una taula de mediació a través del col·legi d’advocats de Terrassa i es van arribar a 

l’acord amb el concessionari que de forma temporal els llogaria les oficines, els programes 

informàtics, els vehicles, la telefonia..., per poder garantir la continuïtat del servei. El traspàs de 

l’empresa privada a la pública ha de ser molt ràpid per garantir un servei continu, sense 

interrupcions. 

Per a la subrogació del personal es va crear una Comissió tècnica entre l’Ajuntament i el Comitè 

d’empresa de Mina, per tal d’adequar les condicions laborals del conveni d'aplicació al personal 

subrogat. Es van subrogar unes 100 persones. 

Feines transformació d’empresa privada a entitat pública 

 Contractació de personal mitjançant oferta pública: es necessita més previsió (redacció 

de plecs...), té menys agilitat que en l’empresa privada. 

 Proveïdors: es van continuar tots els contractes que tenia el concessionari almenys durant 

el 1r any, uns 150 contractes. 

 Inici expedients de contractació de tots els serveis necessaris (electricitat, subministres 

material, manteniments maquinària, obres, seguretat, neteja, ...) 

 Adquisició de vehicles 

Control del servei públic d’abastament 

Observatori de l’aigua (OAT) 

Es crea al cap de poc d’iniciar el nou servei. És l’evolució de la Taula de l’Aigua. El reglament 

d’abastament d’aigua ja preveia que hi hauria un òrgan consultiu i assessor encarregat de: 

 Supervisar el servei 

 Realitzar propostes sobre objectius, línies estratègiques 

Té funcionament autònom i recursos suficients, estarà format per: 

 Representació de la ciutadania 

 Agents socials i econòmics (per exemple la UPC) 

 El govern de la ciutat 

 Representants dels consumidors de l’aigua 

Té un pressupost propi, que depèn del servei de medi ambient, per a fer diferents accions: 

 Recentment han instal·lat comptadors socials en casos de risc d’exclusió residencial 

 Treballen en el canvi de l’estructura tarifaria 

 Propostes educatives incorporades al programa ambiental 

El principi es va haver de fer aquest encaix perquè és una manera molt diferent de treballar de la 

que estem acostumats, amb un òrgan participatiu i la valoració passats 3 anys és molt positiva. 

Control de la gestió 

 Coneixement del funcionament del sistema 

 Accés al telecontrol de les instal·lacions 
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 Informació on line de les incidències 

 Participació activa en les decisions tècniques 

 Capacitat de reacció (Covid, comptadors socials...) 

 Consell d’Administració 

 Proposta d’inversions 

Altres instruments amb els que estan treballant actualment 

 Contracte programa: estan creant-lo actualment. 

 Reglament del servei: es va fer al seu dia però ja ha patit modificacions. 

 Elements de control: indicadors, informes d’explotació, expedients tarifes... 

 Òrgan de participació: Observatori de l’aigua 

 Equip de treball de seguiment del servei. Es va crear un equip de seguiment específic 

durant el canvi de gestió i després es va crear el de seguiment del servei. 

Albert Solà apunta que definir el model de gestió d’un servei consisteix en determinar les 

necessitats del servei i com es poden cobrir, per tant, és un pas previ a l’elecció de la forma de 

gestió. El model són els condicionants de les formes de gestió. Per tant, ha de formar part del 

debat també quines necessitats tenim i com les cobrim. 

 

Torn obert de preguntes 

L’Albert Solà realitza les primeres dues preguntes, la primera per al Leonard i la segona per a 

l’Anna. 

Com s’ha d’abordar aquest estudi previ sobre què necessita un servei d’aigua abans de decidir 

quina forma de gestió tindrà? 

La llei estableix que s’ha de fer un projecte de servei per a prestacions de serveis públics, és a dir, 

s’han de definir les característiques del servei, tenint en compte aspectes socials (de la tarifa i de 

la prestació) i ambientals. S’han de definir els objectius abans de definir la forma de gestió. 

Respecte l’evolució de la tarifa a Palau-solità i Plegamans, amb l’estudi realitzat s’ha analitzat 

fins a quin nivell d’inversió som capaços d’arribar sense incrementar les tarifes. Perquè una 

característica que es dona en tot contracte de gestió indirecta és que el ritme inversor va disminuint 

als últims anys d’una concessió, sobretot si l’empresa sap que no seguirà prestant el servei. Per 

tant, quan s’entra en la nova etapa de gestió del servei interessa augmentar el ritme inversor ja 

que hi ha necessitats a cobrir, com per exemple substituir les conduccions de fibrociment, per la 

perillositat i perquè són velles i generen incidències. 

L’estudi conclou que es pot augmentar fins a 5 vegades el ritme inversor actual, sense augmentar 

tarifes. 

Creus que el fet que la concessió del servei d’aigua a Terrassa hagi durat 75 anys va provocar que 

l’Ajuntament es relaxés en la supervisió del concessionari? El nivell de control i exigència per 

part de l’Ajuntament hauria de ser el mateix tan si es presta el servei de forma directa o indirecta. 
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En les últimes etapes de prestació del servei, aquesta estava totalment delegada al concessionari. 

Va ser en aquests treballs d’auditoria i obtenció de dades realitzats uns 2-3 anys abans de finalitzar 

el contracte, quan es van adonar que tenien molt poca informació i que faltava coneixement i 

control del servei. Tot i això quan van començar a demanar informació va costar molt obtenir-la. 

Després de tants anys s’havien adquirit molts mals hàbits. 

 

Pregunta 1: El fet de convidar l’Anna com a ponent per explicar l’experiència de 

remunicipalització a Terrassa i que l’Alcalde i Regidor a l’inici de la sessió hagin manifestat les 

intencions de l’ajuntament d’apostar per la gestió directa ja ens dona una idea de per on han d’anar 

les coses. 

A Terrassa, amb el canvi de model de gestió, el m3 el paguen més car o més barat?  

Paguen el mateix. Les tarifes estan congelades des del 2014, encara amb el concessionari. 

L’Ajuntament no els hi va acceptar increments. Per tant podem dir que paguen menys.  

La disminució pot venir pel fet que ja no hi ha benefici industrial, per la millora d’eficiència i la 

incorporació d’economia d’escala (les concessionàries contracten empreses del seu mateix grup, 

i per tant, no operen a preus competitius. En canvi, amb licitacions es pot obtenir preus de mercat 

i competitius). 

Un altre motiu, diu Leonard, és que amb el canvi es van subrogar 101 de 127 persones i això va 

permetre economitzar amb la partida de personal, molt elevada, i va generar una gran eficiència 

del servei. 

I a Palau-solità i Plegamans a quan es paga per m3 d’aigua? 

Li indiquen que miri l’informe penjat al web de participació, on hi ha aquesta informació. 

Si s’opta per la gestió municipal és obligat crear un ens de gestió per llei?  

No és obligatori, es pot fer una gestió no personificada des de l’Ajuntament directament, sense 

crear cap ens. Tot i això, per municipis mitjans i grans no és una forma adient, és més adient crear 

un ens. Hi ha 3 tipus d’ens, amb personalitat jurídica diferenciada de l’Ajuntament: 

 Organisme autònom de l’Ajuntament 

 Entitat Pública Empresarial Local 

 Societat mercantil de capital municipal 

Si s’ha de crear un ens de gestió, en aquest hi poden participar els ciutadans? 

La llei no ho preveu, no és obligat per llei. És voluntat de l’Ajuntament fer-ho. 

 

Pregunta 2: A Leonard. Si fossis alcalde de Palau-solità i Plegamans quina forma de gestió 

recomanaries? 
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S’ha fet un estudi del que disposa la comissió d’estudi de l’Ajuntament, on es determina que la 

gestió directa personificada és la més eficient i sostenible. Per tant, la recomanació seria aquesta. 

No es pot exigir que no baixi el ritme d’inversions al final de les concessions? 

No es pot, si no ho diu al contracte. Si ho digués al contracte seria obligat però no és habitual en 

els contractes antics. Tot i això, amb la nova llei, pels nous contractes s’han de definir i detallar 

totes les inversions al llarg del contracte en els Plecs però en contractes tant antics no es preveia. 

L’Ajuntament, en els últims anys, hauria hagut d’instar al concessionari que no baixés inversions 

però per contra haurien pujat les tarifes, ja que el concessionari ha de recuperar les inversions en 

la durada de la concessió. Per tant, ni els concessionaris ho propicien ni els ajuntaments ho 

exigeixen perquè no pugin tarifes. 

El cas de Terrassa és particular ja que l’Ajuntament va preveure les inversions que calien fer al 

final de contracte i com repercutirien en les tarifes. 

A Anna Crispi. A Terrassa es van tenir problemes de litigar béns. Quina mena de béns? 

El contracte era una escriptura de l’any 41, amb molt poca definició. Per una banda hi va haver 

les instal·lacions: amb la planta potabilitzadora d’Abrera i les canonades de pujada no hi va haver 

dubtes, però pel que fa a la xarxa del centre de Terrassa, la històrica, la concessionària reclamava 

que era seva perquè ells prestaven el servei amb aquesta xarxa abans de la concessió. Però al cap 

de 75 anys aquesta xarxa s’ha renovat varies vegades amb les tarifes dels i les terrassenques. 

També reclamaven com a seus la informàtica (telecontrol i sistemes de gestió), els vehicles i els 

equips de laboratori i l’Ajuntament considerava que ja eren béns adquirits. 

En tots els casos el Tribunal Superior de Justícia de Catalunya va donar la raó a l’Ajuntament de 

Terrassa, tots els béns reverteixen a l’Ajuntament. Això crea un antecedent molt important. 

 

Pregunta 3: Al Regidor. Una vegada escollida la forma de gestió, directa o indirecta, el tipus 

d’organisme de gestió es determinarà amb participació ciutadana o ho decidirà l’Ajuntament?  

Si a través de les votacions s’escull la forma de gestió indirecta, l’empresa que prestarà el servei 

es decidirà amb un procés de licitació. 

Si s’escull la forma directa, els ciutadans podran participar en diferents aspectes del procés de 

determinació de la forma de gestió final (com per exemple decidir quines inversions es faran). 

Hi haurà una oficina d’atenció presencial al ciutadà? 

Sí, hi haurà una oficina presencial. 

 

Pregunta 4: L’Ajuntament ha expressat en diverses ocasions que una de les opcions que tindria el 

municipi seria que el servei el prestés GIACSA, empresa pública a través del consorci de la 
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CONGIAC, ja que crear una empresa pròpia és més difícil. Això es considera gestió directa o 

indirecta? Seria indirecte demanar que et presti el servei una empresa que no és pròpia? 

El servei de subministrament d’aigua està reservat a l’administració local, que a part dels 

ajuntaments també ho són els consorcis, mancomunitats, consells comarcals, etc. La gestió directa 

es pot fer creant un ens de gestió, directament des de l’Ajuntament o l’Ajuntament es pot 

consorciar amb altres ajuntaments per fer la gestió.  

En l’últim cas, l’empresa que es creï serà pròpia de l’Ajuntament, ja que l’ajuntament s’integraria 

a CONGIAC, que és un consorci, i per tant GIACSA seria medi propi de l’Ajuntament de Palau-

solità i Plegamans. 

A Terrassa es va determinar un % de participació mínima per validar el procés participatiu?  

A Terrassa la forma de gestió es va votar al Ple, no amb consulta popular. Tot i això, es van 

recollir els interessos de la ciutadania en un cicle de debats i es van tenir en compte en la definició 

del projecte del servei. 

S’ha de tenir en compte que l’ajuntament ha d’optar per l’opció de servei que sigui més sostenible 

i en el cas de Terrassa tècnicament era la gestió directa. 

A Palau-solità i Plegamans s’ha plantejat si hi haurà % de participació mínim i diferència mínima 

entre les dues opcions per poder donar la votació per vàlida? 

No s’ha establert un mínim de participació, ni mínima diferència en % de votació de les dues 

opcions. El màxim % serà el que guanyarà. 

Un cop s’hagi votat què passarà? La ciutadania podrà seguir participant en el procés de decisió? 

Es crearà un organisme de participació. L’Ajuntament es planteja el canvi de model com una 

oportunitat per millorar el model de participació del municipi. 

Pel que fa al ritme inversor de CASSA actual, que ha baixat molt, en quines xifres es situa? Quina 

possibilitat d’inversió tenim actualment? 

El ritme d’inversió dels darrers anys era de l’ordre de de150.000 €, i el que es preveu a partir 

d’ara i sense tocar tarifes és arribar a un ritme d’inversió de 704.000€, 5 vegades més de l’actual*. 

Tot i això s’ha de tenir en compte la inflació dels costos i potser no serà tan gran el marge. 

*Esmena: el ritme d’inversió és de 575.000€, 4 vegades més de l’actual. 

Pregunta 5: L’aigua és un dret humà i amb altres drets bàsics no ens estaríem plantejant si els ha 

de gestionar una empresa privada. 

L’accés a l’aigua és un dret bàsic universal i per tant s’ha de garantir que tota la població pugui 

accedir a l’aigua. A més, actualment en tots els serveis moderns s’han de preveure els aspectes 

socials (famílies amb risc d’exclusió, amb situació de pobresa energètica, han de tenir garantit 

l’accés a l’aigua). Això no vol dir que la gestió de l’aigua no tingui un preu. 

L’estudi del qual s’està parlant està penjat al web de l’Ajuntament?  
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Sí, està penjat. 

El contracte amb la concessionària diu que CASSA està obligat a garantir uns mínims de 

rendiment de xarxa i no ho ha complert. Es pot denunciar CASSA per falta de compliment? 

Sí, si és una obligació contractual és exigible. Els actius han de revertir a favor de l’Ajuntament i 

en el bon estat de funcionament i una xarxa que ha perdut el rendiment no té un bon estat de 

funcionament. S’han de determinar les reparacions que s’escauen per recuperar el rendiment i si 

no es duen a terme l’Ajuntament ha de prendre mesures. 

 

Pregunta 6: En les inversions que van destinades a canviar les xarxes de conducció de l’aigua 

quan es fa renovació de model, com es mesura la prioritat d’actuació? En quins sectors es 

determina per on ha de començar la inversió o si hi ha altres inversions prioritàries? 

L’estudi de la memòria justificativa de les formes de gestió determina les dimensions de xarxa de 

fibrociment i el cost del conjunt. Per prioritzar les actuacions cal fer un document que es diu Pla 

Director d’Inversions, que estudia l’estat de la xarxa. S’ha de sectoritzar el rendiment de la xarxa 

i veure en quins sectors és pitjor, per tal de poder prioritzar sectors de baix rendiment. El Pla 

Director s’ha de redactar al primer any del servei. 

En el cas de gestió indirecta, amb la nova llei de contractes, als Plecs ja s’imposa al concessionari 

la creació del Pla Director, per tal de planificar les inversions. 

El pressupost de l’OAT de Terrassa d’on surt? Dels ingressos de la gestió de l’aigua o de 

l’Ajuntament? 

El pressupost és municipal, surt del pressupost del servei de medi ambient de l’Ajuntament. 

 

Pregunta 7: Fa la reflexió que la comparació de Palau-solità i Plegamans amb Terrassa no és bona, 

ja que Terrassa és un municipi molt més gran. El personal contractat haurà de ser funcionari, interí 

o laboral. Això vol dir que han d’augmentar els pressupostos? 

En formes personificades, amb creació d’una empresa pública, el pressupost integra despeses, 

entre elles cost de personal, però també ingressos de la taxa i per tant, si està ben fet no ha de ser 

un problema. 

Experiència tècnica limitada en gestió directa. Això pot provocar incidències en el servei. Totes 

les inversions s’han de fer durant els 5 anys de contracte. Si al 3r any sorgeix una gran inversió 

imprevista, quan acaba el contracte l’ha d’assumir les arques de l’Ajuntament? 

Que el contracte sigui limitat a 5 anys només aplica en cas de gestió indirecta, però la nova llei 

permet augmentar la durada dels contractes en casos de grans inversions. 

Tot i això, la llei aplica per tot, per obres, ports, aeroports, i per serveis, com el d’abastament 

d’aigua. En els contractes d’obres la inversió es fa a l’inici, mentre que els de serveis com l’aigua 

necessiten inversions sostingudes en el temps i no grans inversions a l’inici. Per tant, en el cas de 
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l’aigua, amb 5 anys hauria de ser suficient per a les inversions que requereix el contracte, a no ser 

que siguin casos excepcionals de necessitat de construcció de planta potabilitzadora, un dipòsit, 

infraestructura en alta, etc.   

Igualment, en el cas que sorgeixin inversions imprevistes caldrà fer una modificació del contacte.  

Manca d’agilitat per fer front a despeses imprevistes en gestió directa. 

S’ha de tenir capacitat per respondre en cas d’emergències . Per tant, una de les contractacions 

bàsiques en gestió directa és tenir un servei per donar resposta davant d’avaries 365 dies 24 h. 

Igualment, en gestió indirecta també existeixen aquests contractes. La llei també preveu 

contractes marc per encabir adjudicacions molt ràpides. 

 

Pregunta 8: En relació a la comissió d’estudi que està en marxa, amb participació de la ciutadania, 

quin mecanisme s’ha seguit per promocionar la seva adhesió? 

Es va contactar amb totes les associacions de veïns via correu electrònic i una d’elles es va 

interessar en adherir-se, l’associació de veïns de Can Maiol. També forma part de la comissió 

l’associació de comerciants. 

El període establert per la votació és molt curt i s’haurien de preveure altres sessions informatives 

per arribar a més gent. En el cas que en la votació guanyi la gestió directa continuarà el procés 

participatiu i anirà més enllà del temps per determinar la formula definitiva de gestió directa? Es 

preveu una prorroga forçosa amb l’empresa per poder arribar a tot? 

La prorroga és de 6 mesos ampliable a 6 mesos mes. L’1 juliol comença la pròrroga. 

En el cas que surti gestió indirecta s’hauran d’elaborar els plecs, que calcula que es trigaria uns 6 

mesos o una mica més a fer-los. 

A finals de juny s’aprovaran al Ple els resultats de la comissió d’estudi i a finals d’any tindrem 

definit el model. 

A part de la sessió informativa, per tal de resoldre dubtes s’habilitarà un correu on la ciutadania 

hi podrà adreçar preguntes. També s’habilitarà una parada informativa al mercat setmanal. 

Pregunta 9: Per formar part de la comissió havies de formar part d’algun associació de veïns i la 

majoria de ciutadans no en formen part. 

És per un tema organitzatiu pràctic. I perquè l’Ajuntament creu que la millor forma de fer partícip 

la ciutadania és a través de les comissions de veïns. Igualment més endavant en altres parts del 

procés participatiu s’amplia la participació a tota la ciutadania. 

S’integraran les xarxes privades a la xarxa pública? 

La intenció del govern és que si es va cap a gestió directa, que s’integrin a la xarxa pública. 

A Terrassa, els 27 treballadors que no van subrogar eren tècnics o directius? 
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Eren majoritàriament grans directius i algú de personal tècnic, operaris, etc. perquè MINA havia 

de seguir prestant el servei als municipis veïns, on també n’és concessionària. 

 

Pregunta 10: En l’estudi penjat, on es detalla l’estructura de costos es veu una reducció de personal 

tècnic amb la gestió directa. 

El prestador actual del servei té personal amb dedicació parcial. De fet, en l’oferta original de 

CASSA, amb la qual va resultar adjudicatari, oferia que part del personal que es subrogava des 

de l’Ajuntament l’utilitzaria per a realitzar altres serveis de l’empresa i per tant reduiria la factura 

de personal. 

Quan fem la comparativa de formes de gestió en canvi, quan parlem de gestió directa no podem 

parlar de personal amb dedicació parcial, la gestió directa ha de tenir personal amb dedicació 

exclusiva. Per tant en l’estudi l’estructura de personal en gestió directa és diferent a la de gestió 

indirecta. 

A més a més, es contempla que en la gestió directa es faran subcontractacions com poden ser 

l’assistència tècnica o jurídica. 

GIACSA té solvència tècnica suficient per donar servei als municipis? Té personal suficient per 

complir amb les obligacions del contracte o ha de subcontractar altres empreses? 

GIACSA té molta experiència i acreditada solvència. En aquest sentit l’Ajuntament no ha de tenir 

cap preocupació. 

S’estan treballant els Plecs per si surt guanyadora la gestió indirecta? O directament no es preveu 

que pugui sortir guanyadora aquesta opció? 

No s’ha començat a treballar amb els Plecs. Actualment la comissió d’estudi està redactant altres 

documents com la memòria de gestió o el nou reglament, que porten molta feina tècnica. En 

guanyar la forma de gestió indirecta es començaria a treballar amb els Plecs. 

Perquè no es contempla la integració de les dues xarxes privades en cas que es faci una gestió 

indirecta?  

S’ha de dir que en el seu moment CASSA va fer oferta als propietaris per integrar les xarxes i no 

va interessar. En cas de sortir gestió indirecta és un escenari que es podria estudiar però hi ha 

molts actors implicats. 

 

Cloenda 

Albert Solà agraeix la presencia dels dos ponents, de l’Alcalde i del Regidor i l’equip de govern. 

El Regidor explica com funciona el procés de votació de les formes de gestió, ensenyant què es 

pot trobar al portal del procés participatiu Decidim participa.palauplegamans.cat. A més de ser 

file://///192.168.0.13/scan/Mi%20unidad/Entorna3/00_Projectes%202022/21_Palau_Aigua/01_Projecte_Palau_Aigua/04_Sessió%20informativa/participa.palauplegamans.cat
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l’eina per poder votar també hi trobem informació del procés participatiu, tots els passos que s’han 

seguit i es seguiran, i els documents informatius adjunts amb ampliació de tota la informació. 

Finalment anima a totes les persones assistents a participar i a difondre a la resta de ciutadania la 

informació del procés. Agraeix la participació als ponents i moderador. 

 


